
У кантэксце
ГАЛОУНАЙ
КАШТОЎНАСЦІ

Напрыканцы міну лага года 
ў рэдакцыі "Культуры" ад- 
былася сустрэча з депутатам! 
Палаты прадсгаўнікоў Нацы- 
янальнага сходу Рэслублікі 
Беларусь —  прадстаўнікамі 
камісіі па адукацыі, культу
ры і навуцы ігарам Марза- 
люком, Аленай Анісім і Іры- 
най Дарафеевай. Фармат 
сусфэчы аб'яднау дзве папу- 
лярныя рубрыкі "Рэдакцыя 
плюс..." і "Гарачая лінія". У 
выніку ў размове паўдзель- 
нічалі не толькі журналісты 
"К ", але і чьггачы. Сустрэча 
была прысвечана падсума- 
ванню вынікаў "Года культу
ры" ў Рэспубліцы Беларусь, 
заканадаўству ў сферы ку
льтуры. актуальным пьгтан- 
ням развіцця айчыннай ку
льтуры і яе эфектыўнасці.

Падрыхтаваў 
Кастусь АНТАНОВІЧ

—  Пьгтанне пра найбольш 
значныя падзеі "Года культуры" 
задавалі многія з нашых чьгта- 
чоў. Назавіце, калі ласка, яскра- 
выя падзеі "Года культуры", калі 
выключыць з пераліку сталыя і 
паўтаральньм імпрэзы (фесты- 
валі, конкурсы, юбілейныя і па
мяти ыя даты і гэтак далей, якія 
адбыліся б, як кажуць, пры лю
бым надвор'і).

Ірына ДАРАФЕЕВА: —  Летась у 
сферы культуры краіны было зроб
лена вельмі шмат, усё і не згадаць. 
Напэўна, важна расказаць пра тое, 
што кожны з нас зрабіў у межах 
"Года культуры". Асабіста ў мяне 
атрымалася плённай праца з мно- 
гімі прадстаўнікамі музычнай ку
льтуры нашай краіны. Яскравым 
вынікам такога супрацоўніцтва 
сталі прэм'еры мюзіклаў "Казано
ва", "Джэйн Эйр", а таксама "Сем 
таямніц Беларусі". Яны сталі сап- 
раўдным святам для гледачоў, але 
найперш для студэнтаў Беларускага 
дзяржаўнага ўніверсітэта культу
ры і мастацтваў, якія былі актыўна 
задзейнічаны ў пастаноўках. Такая 
практыка робіць з нашых студэнтаў 
сапраўдных прафесіяналаў, артыс- 
таў. А  гэта праца на будучыню.

Алена АНІСІМ: —  Адметнасцю 
года стала, мяркую, тое, што не то
лькі бюджэтыыя арганізацыі, але і 
грамадскія ініцыятывы імкнуліся 
актыўна выкарыстаць брэнд "Года 
культуры". Сярод таго мноства раз- 
настайных мерапрыемстваў не маю 
матымасці нешта вылучыць. Але 
важна тое, што намецілася тэндэн- 
цыя па спалучэнні нацыянальнай 
культуры і бізнесу. Шэраг прыватні- 
каў пачалі не толькі ахвяраваць на 
культуриьія праекты, але і рабіць 
інвестыцыі ў пту сферу, атрымліва- 
ючы дывідэнды. Хочацца колькі слоў 
сказаць пра тую працу, якую мы з ка- 
легамі распачалі ў справе падтрым- 
кі культуры. I Таварыства беларускай 
мовы, і я як дэпугат парламента 
накіроўвала зварот да нашага Ура
ла з тым, каб на сферу культуры па- 
вялічылі працэнт у рэспубліканскім 
бюдюце. Прыемна адзначыць, што 
наша прапанова была падтрымана 
Міністерствам культуры, каб выдаткі 
складалі два працэнты ад бюджэту. 
Такім чынам, упершыню ў 2016 го- 
дзе атрымалася спыніць падзенне 
адлічэнняў на культуру.

Ігар МАРЗАЛЮК: —  Хачу да- 
даць: вельмі важна, што Міністер
ства культуры станоўча адгукну- 
лася на гэту прапанову. V мяне 
таксама гэты год аказаўся вельмі 
пленным. Так, дзякуючы ў тым лі
ку і маім высілкам быў прыняты 
Кодэкс аб культуры. Калі браць за- 
канадаўчы аспект —  для мяне гэта 
самая галоўная падзея. Апроч та
го, як сенатар Савета Рэспублікі 5 
склікання ініцыяваў Указ Прэзідэн- 
та аб паляпшэнні і ўдасканаленні 
заканадаўава ў сферы захавання 
археалагічнай спадчыны. Для мя
не асабіста самай вялікай падзеяй 
года стала рэканструкцыя і рэстаў- 
рацыя гістарычнага цэнтра Мсціс- 
лава. Той, хто быў у гэтым горадзе 
раней, не пазнае яго. Ганаруся, што 
разам з калегамі, найперш, архе- 
олагам Лявонам Калядзінскім, 
зрабіў у Мсціславе другое "Бярэс- 
це" —  над раскопам старажытнай 
маставой і рэшткамі гарадскіх ума- 
цаванняў. Быў выкарыстаны новы 
метад кансервацыі, які зэканоміў 
вялікія дзяржаўныя сродкі.

Працяг —  на старонцы 3.

(Працяг.
Пачатак на старониы 1.)

Цяпер у музейным ком
плексе можна пазнаёміцца 
са знойдзенымі ўнікальнымі 
прадметамі, у тым ліку бе- 
расцяной граматай —  дру
гой, выяўленай на тэрьггорыі 
Бепарусі. Неўзабаве ў Мсціс
лаве з'явіцца адзіны ў краіне 
стацыянарны, зроблены па 
ўсіх правілах, бугурт і пляцоў- 
ка для стральбы з сярэднявеч- 
нага лука. Пра абнаўленне 
Мсціслава магу расказваць 
доўга. Але раю ўсім завітаць 
у гэты старадаўні горад і ўба- 
чыцьусё на свае вочы.

— Зараз у грамадстве 
актыўна абмяркоўваецца 
пытанне публічнасці тых 
рашэнняў, ішо прыма- 
юцца на розных узроўнях 
улады, а таксама, уласна, 
саміх асоб, якія яе ўвасаб- 
ляюць. Найперш, гаворка 
пра непасрэдны кантакт з 
прадстаўнікамі ўладных 
структур праз сацыяльныя 
сеткі. Ці разглядаецца маг- 
чымасць стварэння ста- 
ронкі Камісіі па адукацыі, 
культуры і навуцы і, адпа- 
ведна, далейшай працы са 
зваротамі ф амадзян на 
яе?

І. М.: —  Маецца сайт Па
латы прадстаўнікоў з дастат- 
кова падрабязнай інфарма- 
цыяй пра кожнага дэпутата, 
пазначаны там і асабісгыя 
электронныя адрасы кожна
га з прысутных. Прызнаюся, 
як чалавек старой генера- 
цыі не люблю карыстацца 
сацыяльнымі сеткамі. Тым 
не менш прымусіў сябе ства- 
рыць сгаронку ў адной з 
сацсетак перад выбарамі, 
каб наўпрост камунікаваць 
з выбаршчыкамі. Яна і сён- 
ня дзейнічае, має памочнікі 
рзгулярна правяраюць яе на 
наяўнасць пытанняў і кан- 
структыўных прапаноў і пе- 
расылаюць іх па электронкай 
пошце. А  неузабаве ў кожна
га з дэпутатаў з'явяцца свае 
персанальныя сайты са зва- 
ротнай сувяззю. Калі з'явіцца 
пытанне па справе і ў межах 
маёй кампетэнцыі —  адкажу 
на яго абавязкова.

І. Д.: —  Да кожнага з нас 
можна дазваніцца, звярнуц- 
ца з пытаннем або прапано- 
вай па апектроннай пошце.

А. А.: —  Некалькі гадоў 
таму ў мяне з'явілася свая 
старонка ў адной з сацсетак. 
У пэўным сэнсе гэта трыбу- 
на для выказвання сваіх по- 
глядаў. Мой асабісты сайт 
ужо ў распрацоўцы, маецца 
даменнае імя. На ім якраз 
прадугледжваецца форма 
электроннага звароту. Я ад- 
казваю на ўсе звароты: элек
тронныя, тэлефонныя і пісь- 
мовыя.

— За тыя некалькі ме- 
сяцаў, што мой трохгадо- 
вы сын наведвае дзіцячы 
садок, я некалькі разоў 
чуў скаргі бацькоў, а так
сама настаўнікаў і біблі- 
ятэкараў, што дзеці з пер- 
шага класа не ўмеюць 
размаўляць па-беларус- 
ку — гаворка ўжо не ідзе 
пра тое, што яны гавораць 
пісьменна ці непісьмен- 
на. Яны проста не ўмеюць 
размаўляць па-беларуску. 
На маю думку, праблема 
тут палягае ў змене сацы- 
якультурных варункаў, бо 
на дадзены момант у вы- 
ніку перыяду абыякавас- 
ці да беларускай мовы і 
ўсяго беларускага цягам 
апошніх дзесяцігоддзяў ва

ўжо незалежнай дзяржаве 
выраслі і ўсіупілі ў жыц- 
цё пакаленні абыякавых 
і нават варожа-ваяўніча 
настроеных да ўсіх пра- 
яў беларускай культуры ў 
самым шырокім сэнсе лю- 
дзей. Дык вось, ці не варта 
ў адпаведнасці з гэтай ня- 
простай спуацыяй і да вы- 
вучэння беларускай мовы 
падыходзіць ужо як да вы- 
вучэння мовы замежнай. 
Не "выціскаць" з дзіцяці 
па літарах слова, якое я но 
і не ведае, а вывучаць, як у 
англійскай, што dog — гэта

Беларусь. Y  справе карыстан- 
ня дзяржаўнымі мовамі вар
та вярнуць злучнік "і": "бе
ларускай і рускай мовамі". 
Цяпер жа дубляваць маркі- 
роўку на прадукцыі, шыльдах 
на ўстановах не патрабуецца.

Другі вельмі важны ню
анс. V  Мінску нямала дзяцей 
вучыцца ў школах і гімназіях 
з беларускай мовай навучан- 
ня. Вось толькі рабочыхсшыт- 
каў па спецыяльнасцях на 
беларускай мове не робяць 
і рабіць пакуль не збіраюцца. 
Бо гэта, маўляў, дадатковая, а 
не асноўная рэч. Праблема і

нацыянальнай "Мова на- 
нова".

А.А.: —  Надзвычай ціка
вая прапанова. Думаю, што 
знойдуцца людзі, якія захо- 
чуць яе рэалізаваць. І ў такім 
выпадку шмат хто выкажа 
ахвоту і жаданне яе падтры- 
маць. Я маю на ўвазе шко
лы ранняга развіцця. Але як 
і ва ўсялякай справе, нехта 
павінен узяць на сябе гэты 
клопат. Бо ўсе такія асяродкі 
для навучання і выхавання —  
прыватныя, а недзяржаўныя.

— Ці плануецца ініцы- 
яваць адмену гастроль-
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Рэаліі і стратэгія заканадаўчай ініцыятывы

сабака, а стол — table. Гу- 
чыць катастрафічна, але 
так і ёсць. І ніякія бабулі з 
вёсак цяпер па-беларуску 
размаўляць гарадскіх дзя
цей не навучаць — бабулі 
самі ўжо з гарадскіх.

А. А.: —  Пытанне вельмі 
важнае. Але, на мой погляд, 
вырашаць яго трэба ком
плексна. Найперш, стварыць 
інфармацыйнае асяроддзе 
на беларускай мове: хаця б 
адзін тэлеканал з вяшчаннем 
цалкам і толькі па-беларуску 
розных перадач (і для дзяцей, 
і забаўляльных, і палітычных, 
і культурных, і спартыўных, 
фільмаў, агучаных ці дубля- 
ваных па-беларуску і гэтак 
далей). Па-другое, сістэма 
адукацыі павінна працаваць 
так, каб дзіця і ў садку, і ў шко
ле мела магчымасць чуць і 
размаўляць па-беларуску. 
Але гэта ў дадатак да таго, 
што і ў сям'і варта праводзіць 
беларускамоўнае выхаван- 
не праз чытанне кніі; спевы 
беларускіх песень і гэтак да
лей. Плён дає менавіта такі 
падыход. I вядома, патрэбны 
нацыянальны ўніверсітэт з 
беларускай мовай выкладан- 
ня розных прадметаў.

І.М.: —  Калі ў 1995 годзе 
прайшоў Рэспубліканскі рэ- 
ферэндум, то размова вяла- 
ся пра роўнасць дзвюх моў, 
а не пра знішэчнне адной на 
карысць іншай. Мне падаец- 
ца, што варта зрабіць адну, 
але вельмі важную папраўку 
ў Закон аб мовах Рэспублікі

ў здабыцці падручнікаў на бе
ларускай мове. Хіба гэта роў- 
насць?! Пра гэта трэба казаць 
услых. Тым не менш зрухі да 
лепшага сёння маюцца. Але 
не трэба забываць, што гэтая 
праблема і ў нас саміх, аса- 
бістым выбары грамадзянаў 
краіны. Дзіця гаворыць так, 
як гавораць яго бацькі.

І. Д.: —  V гэтым пытанні 
нельга праяўляць пасіўнасць. 
І калі збярэцца супольнасць 
бацькоў і вырашаць, што іх 
дзеці павінны выхоўвацца ў 
садку, вучыцца ў школе па-бе
ларуску, то ў іх, пераканана, 
усё атрымаецца.

— І ці не час займацца 
стварэннем беларуска- 
моўных фуп і заняткаў 
ва ўсіх дзіцячых садках 
краіны? Гэтак жа, як з 
трохгодкамі займаюцца 
лепкай ці спевамі, варта 
займацца мовай. Таму та
кое пытанне. V Цэнтралі- 
заванай сісіэме бібліятэк 
горада Мінска мы сутык- 
нуліся з цікавай практы- 
кай (думаю, яна дзе-нідзе 
выкарыстоўваецца): шко
ла ранняга развіцця. Маг- 
чыма, варта ўключыць у 
працэс установы культу
ры і рабіць такія школы 
як агульнанацыянальны 
праект па вывучэнні бела
рускай мовы і культуры 
ў самым шырокім онсе. 
Дзяцей там прымаюць з 
6 месяцаў і маюць фор
мы працы з імі... Кара цей, 
нешта на кшталт агульна-

ных пасведчанняў для 
айчынных артыстаў? Усё 
ж  выглядаюць яны суц> 
льным анахранізмам і, да 
ўсяго, бюракратъвуюць 
працэдуру арганізацыі т> 
атральных, канцэртных 
і відовішчных мерапры- 
емстваў.

І.М.: —  А  на колькі на са
мой справе гэтыя пасвед- 
чанні замінаюць працэдуры 
арганізацыі?

ІД : —  На мой погляд, ад- 
мяняць гастрольныя пасвед- 
чанні для айчынных артыстаў 
мела б сэнс толькі дыферэн- 
цыравана: да прыкладу, калі 
гаворка ідзе пра артыстаў, 
якія працуюць у дзяржаў- 
ных канцэртных арганізацы- 
ях, якія нясуць адказнасць за 
якасць і мастацкі ўзровень 
канцэртных праграм, альбо 
пра артыстаў, якія маюць га- 
наровыя званні, што само па 
сабе з'яўляецца паказчыкам 
іх прафесійнага майстэр- 
ства. А  вось за арганізацыю 
канцэртных выступленняў 
усіх астатніх артыстаў —  са- 
мадзейных, аматарскіх, са- 
маабвешчаных і самараспі- 
яраных павінны адказваць 
не толькі самі артысты, але 
і органы, якія кантралююць 
канцэртна-гастрольную дзей- 
насць на пэўнай тэрыторыі, 
каб абараніць спажыўца ад 
няякасна прадастаўленых па- 
слуг. А  вось для правядзення 
канцэртаў замежных выка- 
наўцаў кошт такіх гастро
льных пасведчанняў трэба

было б усталяваць у дзясяткі 
разоў вышэй, чым разліковая 
базавая адзінка, каб абара
ніць айчынны рынак вытвор- 
цаў такіх паслуі; як ён абаро- 
нены ва ўсім свеце, у тым ліку 
і ў Расіі (паспрабуйце аргані- 
заваць хоць адзін годны кан- 
цэрт айчыннага артыста ў 
любой краіне, не маючы кан- 
тракту з прадстаўніком гэтай 
краіны, таго, хто трымаецца 
перш за ўсё абароны сваіх 
уласных інтарэсаў). Такое ж 
становішча спраў павінна ты- 
чыцца і арэнды канцэртных 
пляцовак і прадастаўлення 
рэкламных месцаў і гэтак 
далей. Тады наш айчынны 
глядач зможа ўбачыць толь
кі канцэрты сапраўдных дзе- 
ючых "сусветных зорак", а 
не трэція і шостыя эшалоны ў 
сваіх падвойных і патройных 
складах. Правядзенне такіх 
канцэртаў стане камерцыйна 
нявыгадна.

— Важкае пьгтанне — 
нацыянальны дзіцячы 
канал. Прыклад 4 дыскі 
"Беларусьфільма" з ані- 
мацыяй за апошнія гадоў 
пяць. На кожным — не 
менш як гадзіна якасна- 
га кантэнту. На "Рыбку по 
имени Нельзя", на "Выці- 
нанку-выразанку" ды на 
іншыя стужкі дзеці "залі- 
паюць" не горш чым, ска- 
жам, на "рабакараў" ці 
"трансформераў", фіксі- 
каў і смяшарыкаў. Да ўся- 
го, праз тыя дзіцячыя ка
налы, якія транслююцца ў 
нашых сетках, дзеці давєд- 
ваюцца пакрысе пра гісто- 
рыю і геафафію Расіі ці 
наогул далёкага замежжа. 
А гэта ўжо пьгганне ідэала- 
гічнае. Карацей, востра па
трабуецца такі тэлеканал, 
каб на ім знаходзілася 
месца для нацыянальна- 
га дзіцячага кантэнту. Так, 
там могуць ісці і серыялы 
ды асобныя стужкі замеж
най вытворчасці, у тым лі
ку папулярныя хггы, але ж 
і кінаказкам, юнацкім фі
льмам, анімацыі беларус
кай вытворчасці мусіць 
знайсціся не менш як па- 
лова пазіцый у кантэнце.

А.А.: —  Я ўвесь час пра 
неабходнасць тэлеканала на 
беларускай мове кажу. Літва 
нашмат меншая за Беларусь, 
але транслює з дзясятак кана- 
лаў на літоўскай мове. Чым 
не прыклад для нашай кра- 
іны? Пытанне ў палітычнай 
волі і прафесіяналізме кад- 
раў, а таксама у якасці тэлеві- 
зійнай прадукцыі на беларус
кай мове.

— Аляксандр Кацікаў, 
артыст ансамбля "Бела- 
рускія Песняры", звярта- 
ецца да Ірыны Дарафе
евай з пьпаннем адносна 
Заслужанага артыста Бе
ларусі Валерыя Дайнэкі. Ні 
для каго не сакрэт тое, што 
ён з'яўляецца адным з лю- 
бімых спевакоў за апош
нія дзесяцігоддзі ў нашай 
краіне. Песні, выкананыя 
Валерыем з упэўненас- 
цю можна назваць мас- 
тацкімі сімваламі нашай 
краіны. Шматграннасць 
таленту гэтага выдатнага 
артыста праяўляецца ў пе- 
радачы ведаў маладым і, 
як следства, яго вучні ста- 
новяцца лаўрэатамі раз- 
настайных, у большасці 
сваёй міжнародных, кон- 
курсаў.

Заканчэнне—
на старонках 4 — 5.
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('Заканчэнне.

Пачатак на старонках 1, 3.)

Нядаўна Валерыю Сяр- 
геевічу споўнілася 65 
гадоў і ў гонар юбілею 
калегі "Беларускія Песня- 
ры" правялі канцэрт у ДК 
МАЗ. Гледачоў было як за- 
ўсёды шмат, і шмат было 
віншаванняў ад вядомых 
расійскіх выканаўцаў, і 
толькі не было святоч
ных прамоў, афіцыйных 
телеграм, грамат... Як Вы 
лічыце, ці, можа, недас- 
таткова таго, што робіць 
усімі заслушаны артыст 
для праслаўлення сваёй 
Радзімы? А можа, людзі, 
якія займаюць "профіль- 
ныя" пасады, не зауважа- 
юць такіх з'яў у культуры 
нашай краіны?

Ад рэдакцыі да дамо 
агульнае пытанне: якім  
чынам могуць быць 
адзначаны артысты і ка- 
лектывы, якія робяць 
значны уклад у нацыяна- 
льную культуру Белару- 
сі, але якія не з'яўляюцца 
дзяржаўнымі.

I. Д.: —  Я не бяруся вы- 
рашаць за "прапстаўнікоў 
уладных структур", як вы 
іх называеце, каго з заслу- 
жаных або праслаўленых 
артыстаў, у тым ліку і бела- 
рускіх, ім паптрымліваць і 
адзначаць з нагоды юбілею 
ці іншай падзеі. Са свай- 
го досведу і практыкі, якая 
склалася ў нас у краіне, 
ведаю, што калі напісаць 
зварот у гэтыя структуры з 
каментарамі і перелікам 
заслуг артыста, ды яшчэ і 
даслаць запрашэнне на юбі- 
лейны канцэрт, то, як праві
ла, іх прадстаўнік прыйдзе 
з кветкамі, а часам і з гана- 
ровымі граматамі, адрасамі 
або, калі на іх думку заслуг 
дастаткова, то і з урадавы- 
мі ўзнагародамі. Асабіста 
я, як і многія має калегі, з 
вялікім захапленнем і па- 
вагай стаўлюся да таленту і 
творчасці Валерыя Даинзкі, 
аднак, магчыма ў сілу сваёй 
занятасці, даведалася пра 
канцэрт, прымеркаваны да 
яго юбілею, толькі пасля та
го, як ён ужо прайшоў. Пра 
што моцна шкадую, бо ўпэў- 
неная, што гэта было на вы- 
шыні. Думаю, што для яго, як 
і для мяне самой у першую 
чаргу важная ацэнка і любоў 
гледачоў. Менавіта ад іх за- 
лежыць творчы лес любога 
артыста, а не ад колькасці 
ўзнагарод і віншавальных 
адрасоў. Думаю, што ў Мі- 
ністэрстве культуры няма 
такой службы, якая адсочва- 
ла б, каго з дзеячаў культуры 
неабходна павіншаваць з 
днём нараджэння ці з іншай 
знакавай падзеяй. А  шкада! 
Ватое ведаю, што ў MVC і ў 
МНС, а таксама ў Мінскім аб- 
лвыканкаме такая практы- 
ка адносін з тымі, з кім яны 
супрацоўнічаюць, існує. Ад- 
кажу і на агульнае пытанне, 
што артысты і калектывы, 
якія не з'яўляюцца дзяржаў- 
нымі, адзначаюцца гэтак жа, 
як і дзяржаўныя. Прыкладам 
могуць служыць ганаровыя 
званні, якія былі прысвоены ў 
апошнія гады Аляксандру Ці- 
хановічу і Ядвізе Паплаўскай, 
Анжаліцы Агурбаш, Алёне 
Ланской і іншым. Грамата
мі і каштоўнымі падарунка- 
мі ўзнагароджваюць многіх 
артыстаў, -якія не працуюць 
у дзяржаўных канцэртных 
арганізацыях, якія вядуць

сваю дзейнасць як індывіду- 
альныя прадпрымальнікі за 
іх аналагічны ўклад у тыя ці 
іншыя культурныя акцыі.

— Часта чуєш пра зва- 
роты ў тое ж Міністэрства 
культуры нашчадкаў дзея- 
ча культуры з просьбам 
ушанаваць памяць іх про- 
дка, скажам, мемарыяль- 
най шыльдай. Справа гэга, 
зразумела, нятанная, бо 
вымагае ўдзелу мастака, 
архгтектара, закупкі ма- 
тэрыяла, работ па той жа 
адліўцы ці рэзцы каменя, 
да ўсяго па ця гне грошы з 
дзяржбюджзту. Таму тры 
пьгтанні: Па якіх крыгеры- 
ях выбіраюцца асобы для 
ўганаравання? Ці могуць 
родзічы шаноўнага чала- 
века, які зрабіў унёсак у 
беларускую культуру, але 
не ўпісваецца ў папярэд- 
нія крьпэрыі, за свой кошт 
ажыццяўляць такія мемо- 
рыі, вядома, узгодненыя 
з усімі інстанцыямі? Ці не 
варта дзяржаве адказваць 
на падобныя запыты па 
прынцыпе, як робяць у 
гонар вядомых дзеячаў 
культуры: за дзяржаўны 
кошт усганаўліваюцца 
шыльды са шклапластыку 
з лазернай гравіроўкай. 
Бо, на маю думку, задача 
дзяржавы тут — звярнуць 
увагу.

І.М.: —  Ініцыятыву мо
жа падаць як грамадскасць 
(грамадзянін), так і дзяржаў- 
ны орган або юрыдычная 
асоба. Прымае рашэнне аб 
уааляванні дошкі мясцовы 
орган улады. Справа ў тым, 
што існуюць мемарыяльныя, 
памятныя і інфармацыйныя 
дошкі. Самы просты шлях 
прадугледжаны для інфар- 
мацыйнай дошкі —  узгад- 
ненне з мясцовым органам. 
Усталяванне памятнай або 
мемарыяльнай дошкі патра- 
буе дадатковага ўзгаднення 
з мастацкім экспертным са- 
ветам пры Мінкультуры або 
аблвыканкаме. Пры пры- 
няцці рашэння аб усталя- 
ванні дошкі мясцовы орган 
вызначае асобу, на балансе 
якой будзе знаходзіцца гэта 
дошка. Так што гэтае пытанне 
не такое простае, як здаецца 
на першы погляд. У  кастрыч- 
ніку на гомельскім партале 
быў змешчаны матэрыял аб 
мемарыяльных дошках, дзе 
падрабязна расказваецца 
пра тое, каму яны ўсталёўва- 
юцца і хто іх аплочвае.

— V 2016 годзе быў 
прыняты Кодэкс Рэспуб- 
лікі Беларусь аб культу
ры. Ці прадугледжана ў 
планах работы Камісіі па 
адукацыі, культуры і на- 
вуцы падрыхтоўка новых 
заканадаўчых дакумен- 
таў, якія рэгламентуюць 
праваадносіны ў сферы 
культуры, творчую дзей
насць, накіраваных на 
ахову аўтаросіх правоў на 
аб'екты інтэлектуальнай 
уласнасці?

І.М .:— Наколькі я ведаю, у 
Нацыянальным цэнтры інтэ- 
лектуальнай уласнасці ўжо 
вядзецца праца па падрых- 
тоўцы нарматыўнага акта, 
які прадугледжвае карэкці- 
роўку Закона "Аб аўтарскім 
праве і сумежных правах". 
Так што думаю, у Парламент 
гэты законапраект будзе ўне- 
сены ў бліжэйшы год-другі. 
Калі ў кагосьці ёсць канкрэт- 
ныя прапановы, то іх можна 
накіраваць у Цэнтр для ўліку 
ў працы.

— Якія новыя тэндэнцыі 
выяўляюцца ў галіне мас- 
тацкай адукацыі, падрых- 
тоўкі прафесійных кадраў 
работнікаў культуры? Ці 
неабходна іх заканадаў- 
чая падфымка?

ІД: —  Новыя тэндэнцыі ў 
галіне адукацыі складаюцца 
ў тым, што яно 3-х, а часам і 
4-хузроўневае, ды яшчэ і пра- 
ктыкаарыентаванае. Закана- 
даўчая падтрымка неабход- 
ная, бо ў Кодэксе аб адукацыі 
няма дакладных адрознен- 
няў і азначэнняў магістрату- 
ры, ардынатуры, аспіранту- 
ры. Ды і не зусім зразумела, 
наколькі гэта "вышэйшая" ад- 
укацыя зтэрмінам навучання 
ў 4 гады. Неабходна таксама 
разабрацца, колькі краіне 
неабходна "спецыялістаў" 
з дыпломамі, якія выказа- 
лі жаданне атрымаць яго за

лікія арганізацыі часта не 
маюць у штаце юрыста)?

I. М.: —  Я думаю, што гэта 
можна зрабіць на базе дзяр- 
жаўнай установы адукацыі 
"Інстьпут культуры Беларусі", 
былы інстытут праблем куль
туры. Там дзейнічае галіно- 
вая служба інтэлектуальнай 
уласнасці ў сферы культуры.

— Ці плануецца ства- 
рэнне адукацыйных цэн- 
траў на базе музеяў?

І.М.: —  Музеі працуюць 
у адпаведнасці з заканадаў- 
ствам аб музейнай справе. 
Яны могуць займацца куль- 
турна-адукацыйнай дзейнас- 
цю, але не з'яўляюцца ўста- 
новамі адукацыі.

— Ці плануецца садзей- 
нічанне ў арганізацыі за- 
межных стажыровак для 
навуковых супрацоўнікаў 
музеяў і фінансавы ўдзел

дыплома даследчыка? Бо 
з існуючых на дадзены 
момант заўважных рэчаў 
падобнага кшталту існує 
толькі 10%-я надбаўка за 
маладога спецыялісга і то
лькі на час гэтага статусу 
без уліку паспяховасці.

І.М.: —  Пытанне вель- 
мі слушнае. Гэта быў адзін з 
пунктаў маёй прадвыбарнай 
праграмы. Лічу, што такія за- 
хады неабходныя. Асабіста я 
іх буду падтрымліваць.

— Пытанне ад малодша- 
га навуковага супрацоўні- 
ка філіяла Свеїлагорскага 
гісторыка-краязнаўчага 
музея ў аграгарадку Чыр- 
кавічы Аляксандра Пе
тухова. Як Вы лічыце, ці 
варта юрыдычна замаца- 
ваць залічэнне ў працоў- 
ны стаж па спецыяльнасці 
вучобу ў дзённай форме

нага гісторыка-культур- 
нага музея-запаведніка 
"Нясвіж" Сяргея Егарэй- 
чанкі. V Беларусі знахо
дзіцца багата рэлігійных 
аб'ектаў, якія з'яўляюцца 
гісторыка-культурны мі 
каштоўнасцямі. Часцей 
за ўсё яны знаходзяцца 
ў кіравані мясцовых рэ- 
лігійных суполак. Шмат з 
гэтых аб'ектаў валодаюць 
значнымі калекцыямі ру- 
хомых прадметаў, якія 
маюць гістарычную і ку
льтурную каштоўнасць. 
Сярод гэтых прадметаў 
могуць быць і так і я, якія 
маглі б увайсці ў спіс ру- 
хомых гісторыка-культур- 
ных каштоўнасцей Рэспуб- 
лікі Беларусь. Між тым, 
інвентарызацыя гэтых 
каштоўнасцей не право- 
дзілася на працягу доўгіх

У кантэксце
ГАЛОЎНАЙ
КАШТОЎНАСЦІ

свае ўласныя грошы. На якія 
працоўныя месцы яны змо- 
гуць потым прэтэндаваць. 
Мабыць, не ўсё з Балонскай 
сістэмы адукацыі мы зможам 
цалкам і хутка адаггтаваць 
да нашых рэалій. Для пра- 
ктыкаарыентаванага наву
чання неабходныя папраўкі 
ў штатныя расклады ВНУ: 
акрамя педагогаў неабходна 
прыцягваць да працы вялі- 
кі дадатковы штат тэхнічных 
работнікаў, менеджараў, рэ- 
кламшчыкаў, праграмістаў і 
гэтак далей, ды і матэрыяль- 
ную базу неабходна павяліч- 
ваць у разы. Гэта пытанне не 
аднаго года і адной папраўкі 
ў законе. Гэта патрабуе выву- 
чэння на практыцы. Але га- 
лоўнае— каб працэс пачаўся, 
а вынік немінуча прыйдзе.

— Ці будуць разглядац- 
ца пытанні па ўдаскана- 
ленні сумеснай работы 
музеяў з установамі ад- 
укацыі (у прыватнасці, 
немэтазгоднасць заклю- 
чэння дагавораў на пра- 
вядзенне музейна-адука- 
цыйных заняткаў на базе 
навучальных усганоў)?

І.М.: —  Гэтае пытанне 
знаходзіцца ў кампетэнцыі 
міністэрстваў адукацыі і ку
льтуры. Я асабіста за ўся- 
лякае развіццё сумеснай 
работы ўстаноў адукацыі і 
музеяў. Лічу мэтазгодным 
правядзенне музейных за- 
няткаў у школе.

— Якім чынам будзе 
вырашана пытанне не- 
дастатковай прававой пі- 
сьменнасці (да прыкладу, 
пьгтанні інтэлектуальнай 
уласнасці) супрацоўнікаў 
прыватных і дзяржаўных 
арганізацый у сферы ку
льтуры (пры гэтым невя-

Рэаліі і стратэгія заканадаўчай ініцыятывы

з боку дзяржавы. Мініс
терства культуры, у сувязі 
з невысокай фінансавай 
магчымасцю музеяў?

І.М.: —  Наколькі я ведаю, 
замежныя стажыроўкі для 
музейных работнікаў арга- 
нізуюцца ў межах наяўных 
фінансавых сродкаў і садзей- 
нічанне ў гэтым аказваецца. 
Замежныя стажыроўкі арга- 
нізуюцца і ў рамках міжна- 
роднага супрацоўніцтва.

— Ці будзе ў рэспубліцы 
сівораны адзіны ў Бела
русі натуральна-навуковы 
музей?

І.М.: —  Калі фамадскасць 
лічыць, што такі музей не- 
абходны, то трэба звярнуц- 
ца з прапановай да устано
вы, на базе якой мэтазгодна 
стварыць музей, даступны 
шырокай фамадскасці. На- 
прыклад, у Нацыянальную 
акадэмію навук Беларусі або 
да Дзяржаўнага камітэта па 
навуцы і тэхналогіях. Чаму б 
не стварыць такі музей?

— Ці плануецца членамі 
дзеючага складу Камісіі па 
адукацыі, культуры і наву
цы Палаты прадстаўнікоў 
прымаць захады па пра- 
пісанай у Кодексах (аб ку
льтуры, Кодэксе аб адука- 
цыі, адмысловых законах 
і гэтак далей) фіксаваных 
прэференцый (надбаўкі, 
да платы ці датерміновыя 
прысваенні кваліфікацый- 
ных категорый, льготы ці 
іншыя істогаыя ў прафесіі 
рэчы) уладальнікам глы- 
бокіх ды якасных ведаў: 
Дыпломаў BHV з адзна- 
кай, дыплома магістра,

навучання па мэтавым на- 
кіраванні, у маім выпадку, 
установы культуры? Хаця 
тут праблема, як нам пад- 
аецца, сістэмная.

І.М.: —  Лічу ў дадзеным 
выпадку стаж неабходна за- 
лічваць. Пытанне сапраўды 
патрабуе юрыдычнай пра- 
працоўкі.

— Пытанне ад старшыні 
першаснай прафсаюзнай 
арганізацыі ДЧА "Бараў- 
лянсхая ДШМ" Таццяны 
Моцінай. Больш за 40 га- 
доў існує наша установа, 
са сваімі багатымі трады- 
цыямі, але да гэтага часу 
не мае свайго будынка. 
Многія настаўнікі — вы- 
пускнікі гэтай школы, што 
адбіваецца на добрых 
выніках. Чаму пры змене 
дырэктара не ўлічваецца 
меркаванне калектыву? 
Чаму кіраўніціва аддзела 
ідаалагічнай работы, куль
туры і па справах моладзі 
Мінскага райвыканкама 
супрацьпастаўляе сябе ка
лектыву, што адбіваецца 
на псіхалагічнай абста- 
ноўцы? Мы робім адну 
справу! I павінны супра- 
цоўнічаць! Няўжо нельга 
знайсці кампраміс у гэ
тым пьп'анні?

А.А.: —  Вы маеце ўсе маг- 
чымасці адстаяць сваю па- 
зіцыю, выкарыстоуваючы ў 
тым ліку і прафсаюзную арга- 
нізацыю.

— Пьп'анні ад намес- 
ніка дырэктара па вы- 
ставачных праектах і 
гісторы ка-культурнай  
сладчыне Нацыяналь-

гадоў. дзяржауныя служ
бы, даследчыкі не маюць 
да іх доступу і не ведаюць, 
якія прадметы насам- 
рэч знаходзяцца ў такіх 
зборах. Ці не плануецца 
інвентарызацыя такіх ру- 
хомых каштоўнасцей, як 
гэта робіцца, напрыклад, 
з прыватнымі калекцыямі 
нумізмапыкі?

Паколькі класічная р> 
стытуцыя далёка не за- 
ўсёды можа вырашыць 
праблемы вяртання
прадметаў у Беларусь, 
персп ектыўным шляхам 
вы рашэння праблемы
з'яўляецца праца з міжна- 
роднымі аўкцыёнамі, на 
якіх досыць часта з'яўля- 
юцца прадметы, звязаныя 
з псторыяй і культурам на
шай краіны. На жаль, пра- 
цздура закупкі прадметаў 
не дазваляе музеям непас- 
рэдна ўдзельнічаць у пра
цы аўкцыёнаў, з-за чаго 
вельмі шмат прадметау не 
этрымліваецца вярнуць на 
радзіму. І ці разглядаецца 
магчымасць спрашчэн- 
ня мытных працэдур пры 
ўвозе культурных каштоў- 
насцей музеямі для папаў- 
нення дзяржаўнага музеи 
нага фонду?

І.М.: —  Пытанні, сапраў- 
ды, вельмі важныя. Падавай- 
це прапановы. Будзем іх 
разглядаць сумесна з Мініс- 
тэрствам культуры, перакон- 
ваць зацікаўленыя бакі. Ве
даю, што рэлігійныя ўстановы 
баяцца такой галоснасці, бо 
гэтымі каштоўнасцямі адра- 
зу ж зацікавяцца рабаўнікі.

Наконт пытання аб правілах 
закупкі для музеяў я не магу 
адказаць, бо ота кампетэн- 
цыя Міністэрства культуры.

— Ірына Аркадзьеўна, 
напярэдадні выбараў вы 
казалі газеце "Культура", 
што стаўшы депутатам, ха- 
целі б узняць пытанне пра 
неабходнасць уласнай му- 
зычна-театральнай сцэніч- 
най пляцоўкі для БДУКІМ, 
бо пакуль вы ставіце свае 
праекты (тыя ж  мюзіклы 
"Оуброўскі", "Казанова") 
на арандаваных сцэнах. 
Пэўна, гэта мог бы быць 
театр, у якім студэнты не 
толькі вашай ВНУ, але і 
іншых профільных уста- 
ноў эдгочвалі б прафесій- 
нае майстерства і даяліліся 
їм з гледачамі. Наколькі 
рэальныя падобныя пра
пановы? ІІІто патрабуецца 
для іх рэалізацыі?

ІД: —  Не першы год да- 
водзіцца ўздымаць гэтае 
пытанне. Усё ўпіраецца ў 
бюдют. Магу разлічваць, 
што будзе вылучана фінан- 
саванне, якое дазволіць рэ- 
анімаваць ужо існуючыя 
каркасы Спартыўна-куль- 
турнага цэнтра, ажыццявіць 
будаўніцтва якога даручыў 
асабіста Прэзідэнт Беларусі. 
Замарожванне будоўлі —  
чарговае марнаванне дзяр- 
жаўных сродкаў. Было пры- 
нята рашэнне працягваць 
будаўніцтва з уласных паза- 
бюджэтных сродкаў універсі- 
тэта. Мая мара, каб у нашага 
ўніверсітэта з'явіўся тэатр са 
сваёй сцэнай, творчай май- 
стэрняй. Яе адсутнасць —  
нонсэнс для ВНУ якая рыхтуе 
кадры для ўстаноў культуры 
ркпублікі.

— Ці не штотыднёва 
з рэгіёнаў нам паступа- 
юць пьп'анні да волі ад- 
натыпныя і разам з тым 
надзвычай актуальныя 
для сферы культуры ўсёй 
краіны. Адно з іх — пра 
час правядзення дьккатек 
для непаўналетніх. Сёння 
гэты, некалі папулярны, 
від дзейнасці сельскіх уста- 
ноў культуры становіцца 
рэліктавым.

А.А.: —  Сапраўды, гэтае 
пытанне даводзілася чуць ад 
кіраўнікоў дамоў культуры 
Стаўбцоўскага раёна, дэпу- 
татаў мясцовых саветаў. Вы- 
йсце бачыцца ў прысутнас- 
ці прадстаўнікоў міліцыі на 
масавых мерапрыемствах, 
у тым ліку, каб забяспечваць 
бяспеку непаўналетніх. Заба- 
раняючы дыскатэкі, значна 
абмяжоўваючы час іх правя
дзення, мы свядома заганя
єм нашых дзяцей, моладзь у 
віртуальную прастору замест 
таго, каб яны камунікавалі. 
Апошняе здарэнне ў Стаў- 
бцоўскім раёне паказвае, што 
абмежаванае да 22-й гадзіны 
правядзенне масавых м е  
рапрыемстваў не вырашае 
праблему крымінагеннасці. 
Так, сёння дыскатэкі ўжо не 
такія модныя, як былі некалі. 
I тым не менш, калі чалавек 
мае патрэбу ў такой паслу- 
зе, як кулыурнай з'яве, то ён 
мае права яе атрымаць.

І.М.: —  Як бацька 14-га- 
довага сына магу сказаць, 
што такая прававая нор
ма цалкам правільная. На 
маю думку, аптымальны час 
удзелу непаўналетніх у дыс- 
катэках ды іншых мерапры
емствах —  да 23-й гадзіны. 
Не трэба забываць, што ўсю 
адказнасць за дзяцей нясуць 
бацькі, а не работнікі культу

ры ці міліцыі. Ды і песенны 
рэпертуар дыскатэк даволі 
часта носіць правакацыйны 
характар.

— Калі казаць пра му- 
зычную культуру ў рэп- 
ёнах, то неадна разова 
даводзілася чуць, што не 
ха пае мінусовак беларус- 
кіх аўтараў, асабліва пе- 
сень на беларусхай мове. 
Можа, варта стварыць та
кую базу ў інтэрнэце?

ІД: —  Каб зрабіць пра- 
фесійную "мінусоўку" спева- 
ку трэба заплаціць немалыя 
грошы. Асабіста я выклад- 
ваю музыку да сваіх песень 
у інтэрнэт. Праблема ў тым, 
што закон аб аўтарскім пра
ве не зусім упарадкаваны, 
асабліва адносна сумежных 
правоў. Як спявачка я абса- 
лютна не супраць, што мой 
рэпертуар будзе выконвац- 
ца пачынаючымі артыстамі. 
Наадварот, толькі радая, што 
пачаткоўцы будуць удаска- 
нальваць сваё майстэрства. 
Але некаторыя выканаўцы 
з'яўляюцца аўтарамі слоў і 
кампазітарамі. У  гэтым вы
падку яны маюць права 
атрымліваць аўтарскія ад- 
лічэнні. Некаторыя спевакі, 
а дакладней іх прадстаўнікі, 
згадаєм Юрыя Антонава, 
шукаюць выпадкі, калі мож
на распачаць судовы працэс 
і атрымаць грошы. Зараз у 
інтэрнэце можна знайсці ба
гата розных музычных фай- 
лаў, рэміксаў, але, на маю 
думку, будзе добрай практы- 
кай, калі мясцовыя работнікі 
культуры зробяць сваю вер
сію ўпадабанай песні, аран- 
жыроўку, фанаграму. Тут 
яшчэ выяўляецца праблема 
малой колькасці сапраўды 
якасных хітовых песень у 
беларускай эстрады. Яе пры- 
чыны ў тым, што абясцэні- 
лася прафесія кампазітара. 
Сёння, атрымаўшы дыплом 
па спецыяльнасці "кампазі- 
тар", уладкавацца на пасаду 
кампазітара немагчыма, та
му што ў штатным раскладзе 
яе папросту няма.

— Плауна пераходзім 
да яшчэ аднаго актуаль
н а я  пытання пра штат
ныя расклады, якія не 
мяняліся некалькі дзеся- 
цігоддзяў.

І.М.: —  Наша камісія іні- 
цыявала супольна з зацікаў- 
ленымі ўстановамі культу
ры, ВНУ серыю "круглых 
сталоў", звязаных з працаў- 
ладкаваннем, размеркаван- 
нем прадстаўнікоў творчых 
прафесій. Болевыя кропкі, 
якія на самой справе ёсць, 
мы паспрабуем вырашыць 
з улікам меркавання прафе- 
сіяналаў. Выклікае абурэнне, 
калі пачынаюцца навацыі на 
ўзроўні прафесій, якія ўво- 
дзяцца ў працэс навучання 
і калі дзеці ідуць пад гэтыя 
экзатычныя назвы, а пасля не 
могуць працаваць па спецы- 
яльнасці. Гэта вельмі важнае 
пытанне да тых, хто за гэта 
павінен адказваць. І падчас 
працы над Кодзксам аб ад- 
укацыі, абяцаю, яго будзем 
грунтоўна разглядаць. Яшчэ 
дадам, што трэба змяняць 
падыходы размеркавання 
студэнтаў. Несці адказнасць 
і займацца ўласна размер- 
каваннем і працаўладкаван- 
нем павінны тыя заказчыкі, 
на падставе заявак ад якіх і 
фарміраваўся набор у наву- 
чальнай установе.

ІД: —  Паглыбіўшыся ў 
Кодэкс аб адукацыі, знайшла 
інфармацыю пра ваенныя,

■  Ірына Дарафеева: 
"Зараз у інтэрнэце 
можна знайсці бага
та розных музычных 
файлаў, рэміксаў, 
але, на маю думку, 
будзе добрай практы- 
кай, калі мясцовыя 
работнікі культу
ры зробяць сваю 
версію ўпадабанай 
песні, аранжыроўку, 
фанаграму".

■  Ігар Марзалюк: 
"Трэба змяняць 
падыходы размер
кавання студэнтаў.
Несці адказнасць і 
займацца ўласна раз- 
меркаваннем 
і працаўладкаваннем 
павінны тыя заказчы- 
кі, на падставе заявак 
ад якіх і фарміраваў- 
ся набор у навучаль- 
най установе".

■  Алена Анісім: 
"Важна тое, што 
намецілася тэндэн- 
цыя па спалучэн- 
ні нацыянальнай 
культуры і бізнесу. 
Шэраг прыватнікаў 
пачалі не толькі ахвя- 
раваць на культурныя 
праекты, але і рабіць 
інвестыцыі ў гэту 
сферу, атрымліваючы 
дывідэнды” .

медыцынскія навучальныя 
ўстановы. Яно і зразумела: у 
кожнай сферы адукацыі ма- 
ецца свая спецыфіка. А  вось 
пра творчыя навучальныя 
ўстановы ў Кодэксе практыч- 
на нічога няма. Паспрабуем 
змяніць сітуацыю, тыя пра
блемы, з якімі сутыкаюцца 
музычныя і мастацкія шко
лы, каледжы, вышэйшыя 
навучальныя ўстановы, я 
добра адчуваю. Адносна спе- 
цыяльнасцяў адзначу, што 
ва ўніверсітэце культуры і 
мастацтваў некаторыя, най
менш запатрабаваныя пра- 
цадаўцамі, эакрываюцца, а 
на змену ім —  новыя. Пры
кладам, зараз стаіць пытан
не пра падрыхтоўку канцэр
тных гукарэжысёраў, у якіх 
відавочны недахоп. Але пад 
гэта неабходна ствараць ад- 
паведныя штатныя адзінкі. 
Пакуль жа атрымліваецца 
парадаксальная сітуацыя: 
прафесійныя канцэрты рэ- 
гулярна адбываюцца ў кож
ным раённым доме куль
туры краіны, а сапраўдных 
спецыялістаў па наладцы гу- 
каўзмацняльнай апаратуры 
практычна няма.

— Якія прафесіі ў сфе
ры культуры зараз найбо- 
льш перспектыўныя?

I. М.: —  Колькі сябе памя- 
таю, самыя мізэрныя заробкі 
былі ў сферы культуры. Гэта, 
вядома, няправільна. Але за
раз не пра гэта. Усё залежыць 
ад таго, якое мэтанакіраван- 
не ў абітурыента. Калі ма- 
ладому чалавеку сапраўды 
хочацца працаваць у сферы 
культуры, калі гэтая праца 
прыносіць масу станоўчых 
эмоцый, то ён усё роўна бу
дзе гэтым займацца. А  калі 
займацца якасна, раней ці 
пазней прыйдуць і добрыя 
даходы. Канешне, актуальна 
і праблема творчай запатра- 
баванасці, рэалізацыі.

— Як плануецца ў да- 
лейшым развіваць у зака- 
надаўстве (а менавіта, у 
Кодексе аб культуры) тему 
спонсорства і мецэнацтва?

І.М.: —  У Кодэксе аб куль
туры спонсарам і мецэнатам 
прысвечаны асобны раздзел. 
Што датычыцца ўстанаўлен- 
ня прэферэнцый мецэнатам 
і спонсарам культуры, то гэ
та ўжо пытанні падатковага 
заканадаўства. Пры разгля- 
дзе бюджэтнага і падаткова
га заканадаўства на 2018 год 
(падаткі і бюджэт на 2017 год 
прымаліся пятым скліканнем 
Палаты прадстаўнікоў) камі
сія будзе імкнуцца падтры- 
маць інстьпут мецэнацтва і 
спонсарства.

I. Д.: —  Я неаднаразова 
ўздымала пытанне па за
коне аб мецэнацтве. Было 
б добра яго прапрацаваць, 
каб паспрыяць тым людзям, 
якія маюць магчымасць да- 
памагаць. Бо сёння часця- 
ком аматар мастацтва, ку
льтуры робіць ахвяраванне 
таємна, баючыся, каб яго не 
пакаралі.

І.М.: —  3 гэтай нагоды 
згадваецца прыклад усталя- 
вання помніка Усяславу Ча- 
радзею ў Полацку. Галоўнай 
праблемай мясцовай ула
ды было, як узяць грошы ў 
"Вторчермета", які гатовы 
быў ахвяраваць невялікую 
суму са свайго вялікага пры- 
бытху, каб людзі за сваю да- 
брачыннасць не панеслі па- 
каранне. I ў выніку выйшлі на 
ўзровень Прэзідэнта краіны.

Але ж у падобных сі- 
туацыях павінны быць

прапісаны ільготы па 
падаткаабкладанні на 
заканадаўчым узроўні. Бу
дзем, карыстаючыся магчы
масцю, уплываць на птае 
пытанне.

— На беларускай зямлі 
па-ранейшаму захоўва- 
юцца скарбы. Іх раз-пораз 
знаходзяць людаі, якія па- 
вінны перадаваць скарбы 
деяржаве і атрымліваць 
законнае ўзнагароджан- 
не. Але працэдура птая 
на заканадаўчым узроўні 
раней не была дакладна 
прапісана. Якая слуацыя 
сёння? Хто павінен ад імя 
дзяржавы рабіць пад
обныя выплаты і з якіх 
сродкаў?

І.М .:— У Кодэксе Рэспублі- 
кі Беларусь аб культуры зама- 
цаваны механізм выплаты 
ўзнагароджання за знойдзе- 
ны скарб. Але пры ўмове, 
што яму нададзены статус 
гісторыка-культурнай каш- 
тоўнасці. Як прадугледжва- 
ецца пунктам 2 артыкула 95 
Кодэкса, выплата ўзнагаро- 
джання будзе ажыццяўляцца 
за кошт бюджэтаў базавага 
ўзроўню (або бюджэта гора- 
да Мінска, калі скарб зной- 
дзены на яго тэрыторыі) фі- 
нансавым органам па месцы 
яго выяўлення ў двухмесяч- 
ны тэрмін з дня атрымання 
рашэння аб выплаце ўзнага- 
роджання.

— Пытанне ад старшыні 
Беларускага саюза дызай- 
нераў Дзмітрыя Сурска- 
га. Y краінах Еўрасаюза 
існує практыка адлічэння 
падаткаплацельшчыкам 
аднаго працэнта з пад- 
аходнага падатку на са- 
мастойна вызначаную 
некамерцыйную арганіза- 
цыю — школу, дом культу
ры, дабрачынны фонд... 
Ці не наспеў час нашым 
грамадзянам даць такую 
магчымасць? Апроч гэта
га пытання маю прапано- 
ву да дэпутатаў звярнуць 
больш пільную ўвагу на 
музеефікацыю, бо пакуль 
у нашай краіне няма музе- 
яў технікі, дызайну, плака
та, традыцыйнай беларус
кай культуры...

А.А.: —  Безумоўна, усё 
ўзважыўшы, варта падобны 
механізм прадугледзець і ў 
Беларусі.

І.М.: —  Думка добрая, 
але за адзін дзень такія пы- 
танні не вырашаюцца. Трэ
ба грунтоўна прапрацаваць 
варыянт аплаты падаткаў, 
улічыўшы станоўчы і нега- 
тыўны замежны досвед. 
Павінен быць дэталёва апі- 
саны і механізм мэтавай 
дапамогі. Адносна вашай 
прапановы магу сказаць, 
што ідэю стварэння музея 
тэхнікі ініцыяваў старшыня 
Мінскага аблвыканкама Ся- 
мён Шапіра яшчэ ў час сваёй 
працы ў Гродне. Думаю, калі 
падрыхтаваць на некалькіх 
старонках канцэпцыю буду- 
чага музея і прапанаваць на 
разгляд губернатару, то, маю 
спадзяванне, гэтаму праекту 
будзе аказана падтрымка. 
Перакананы, што неўзабаве 
прыйдзе час і на стварэнне 
іншых, агучаныхтуттэматыч- 
ных музеяў.

— Дзейнасць музыч
ных школ І ДЗІЦЯЧЫХ школ 
мастацтваў даўно ўпарад- 
кавана, а іх колькасць па 
краіне складає не адну 
сотню. Адносна нядаўна ў 
Беларусі пачалі з'яўляцца 
школы рамёстваў. Кож

ная з іх праходзіць цяр- 
ністьі шлях у час свайго 
сганаўлення. Ці прадугле- 
джваецца ў Кодексе аб ад- 
укацыі іх развіццё?

ІД :  —  Неабходна ўлічыць 
гэты, безумоўна важны, на- 
кірунак выхаваўчай працы 
дзяцей і моладзі. У  Кодэксе 
аб адукацыі пра такія школы 
інфармацыя адсутнічае, як 
і пра ўласна творчыя спецы- 
ял ьнасці.

І.М .:— Кодэкс аб адукацыі 
афіцыйна будзе выносіцца 
на разгляд Палаты прадстаў- 
нікоў у пачатку года. Было б 
вельмі добра, каб дырэкта- 
ры школ рамёстваў дэталёва 
прапісалі вузлавыя прабле
мы, з якімі яны пастаянна су
тыкаюцца.

— Адбыліся доўгача- 
каныя значныя змены ў 
заканадаўстве ў сферы 
аховы археалагічных по- 
мнікаў. Але наколькі яны 
эфектыўна працуюць? 
Пакуль мы не чуем пра 
затрыманне "чорных ка- 
пальнікаў", выяўленне 
нелегальных гандляроў 
старажьггнымі артефак- 
тамі.

І.М.: —  Самае важнае, 
што атрымалася ўвесці ў за- 
канадаўства паняцце адказ- 
насці за незаконную археала- 
гічную дзейнасць. Каб закон 
эфектыўна працаваў, не
абходна стварэнне падобна
га да службы аховы прыроды 
спецыялізаванага падраздзя- 
лення, якое дзейнічае ў мно
гіх краінах свету. Але і зараз 
новы закон спыняе многіх 
аматараў такога кшталту 
прыгод, пра што маю багата 
сведчанняў.

— Ці дастаткова дзяр- 
жава выкарыстоўвае 
патэнцыял культуры і 
мастацтва ў выхаванні 
нацыі? Кожны з нас мае 
сваё бачанне развіцця 
краіны, але для ўсіх нас 
вельмі дарагая творчасць 
Караткевіча, Кулалы, Баг- 
дановіча.

І. М.: —  Абсалютна не да
статкова. На працягу апош- 
ніх двух гадоў гэтае пытанне 
прагаворваецца на ўзроўні 
экспертаў, у тым ліку ў Ад- 
міністрацыі Прэзідэнта. Я 
цалкам згодны, што мы не 
да канца выкарыстоўваем 
культурны патэнцыял у гэтай 
справе. Мусіць быць канані- 
заваны нацыянальны пан- 
тэон. Але тут яшчэ шмат не- 
дапрацовак: для адных тая 
ці іншая постаць з'яўляецца 
героем, для іншых —  анты- 
героем. Сітуацыя ў пара- 
ўнанні з пачаткам 1990-х на- 
шмат лепшая. Сёння каля 90 
працэнтаў грамадзян краіны 
разумеюць, што галоўная 
каштоўнасць— гэта суверэні- 
тэт краіны.

Мусім распрацоўваць гэ
тыя пытанні, мусім ствараць 
сістэму выхавання такую, 
якая ёсць у тых жа амерыкан- 
цаў, ізраільцян. Ёсць болевыя 
кропкі, якія кожны павінен 
наведаць, гэта Хатынь, Ку- 
рапаты і Бяроза-Картузская. 
Гэта толькі зрэз XX стагоддзя. 
Ёсць вялікая праграма, узгод- 
неная з Адміністрацыяй Прэ- 
зідэнта. Праблема яшчэ ў сей- 
бітах, тых, хто можа стварыць 
якасны прадукт.

V сустрэчы ўдзельнічалі 
Дар я АМЯЛЬКОВІЧ, 
Кастусь АНТАНОВІЧ, 

Пётра ВАСІЛЕЎСКІ, 
Алег КЛІМАЎ, Яўген РАПН, 

Вольга РОПАТ, Ілья СВІРЫН, 
Сяргей ТРАФІЛАЎ.
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